
 

Beszámoló az MKE Tanácsának 2019-2023 között végzett munkájáról 

 

Az 1991-ben létrehozott Tanács 2023-ban működésének nyolcadik ciklusát zárta. Az eltelt négy év 

során igyekezett megfelelni az egyesület alapszabályában lefektetett feladatainak: az Alapszabály 

13. §. (1)-(2.) szerint „A szervezetekben regisztrált tagság képviseleti és az elnökség tanácsadó 

szerve a tanács”, amely „a területi és szakterületi szervezeteknek a taggyűlésük által egy választási 

időszakra megválasztott egy-egy képviselőjéből áll.”  

A 2019 májusában sorra kerülő tanácselnök-választás során választott meg a tanács elnökének. A 

2019–2023-as tanácsi ciklus első éve a korábban megszokotthoz hasonlóan folyt. Mint tanácselnök 

meghívottként részt vettem az elnökségi üléseken, 2019 őszén és telén sor került egy-egy 

tanácsülésre, a 2020. februári tanácsülésen megalakult a Fitz-díj munkabizottság. Majd a 2020 

márciusában hazánkban is terjedni kezdő COVID-19 világjárvány az MKE Tanács munkáját is új 

útra terelte. 2020 második felében, 2021-ben és 2022-ben a Tanács az üléseit Skype-on tartotta 

meg. Ez meggyorsította a tanácsüléseket, de elveszett a személyes részvétel, az ülések előtti, utáni 

kötetlen beszélgetés lehetősége. 2023 februárjában a ciklus utolsó tanácsi ülése hibrid módon 

(személyes és Skype részvétellel) zajlott. A Skype mellett fontos szerepe volt a tanácsi 

levelezőlistának (mketanacsi2019-2023@listserv.niif.hu) is. 

Visszaolvasva a korábbi tanácselnöki beszámolókat és saját emlékeimre támaszkodva, úgy érzem a 

tanács munkája az elmúlt négy ciklusból a 2011–2015-ös években volt a legsűrűbb. (A 2010 utáni 

jogszabályi változások átalakították az MKE működését. Meg kellett felelnünk az új civil törvény 

előírásainak, tagdíjreformra került sor, elindult a Könyvtárvilág. Ezekről az akkori tanács mind-

mind véleményt mondott.) Az elmúlt 4 év tanácsi munkája ennél csöndesebb volt. Ebben szerepet 

játszottak az online tartott tanácsülések, de az is, hogy a tanács munkája mostanra megszokott 

mederbe jutott. Így az elektronikus formában tartott tanácsüléseken is folytattuk az előző tanácsi 

ciklusokban már kialakult, jól működő munkarendet: valamennyi tanácsülésen szerepelt napirendi 

pontként a főtitkári beszámoló, amelyben a két tanácsülés között megtartott elnökségi üléseken 

elhangzottakról, az egyesület rendezvényeiről, projektjeiről, a szervezeti élettel kapcsolatos 

eseményekről, aktuális feladatokról hangzottak el tájékoztatók. Köszönet érte főtitkárunknak, 

Gerencsér Juditnak, aki minden alkalommal rendelkezésünkre bocsátotta az általa készített 

prezentációkat, melyek az MKE honlapján is megtalálhatók. Az elnökség tagjai több alkalommal 

részt vettek a tanácsi üléseken, elősegítették a szervezetek munkájának koordinálását, informálását. 

Ugyancsak köszönöm a titkárság áldozatkész munkáját: Molnár Jánosné, Szikszai Tamara és a 

GYES-ről visszatérő Hantal Zsófia sokat segítette munkánkat. A tanács tagjai beszámoltak az 

általuk képviselt szervezet taggyűlésén a tanácsban végzett munkájukról, és  folyamatosan 

tájékoztatták a tanács munkájáról szervezetük vezetőségét. Az ülésekről az Alapszabály 8. § (18) 

bek. értelemszerű alkalmazásával jegyzőkönyvet készítettünk, amelyek megtalálhatók az MKE 

titkárságán. Magam mint a tanács elnöke meghívottként egy kivétellel részt vettem az elnökségi 

üléseken, melyeket 2020 márciusától szintén Skype-on tartottak. 

A 2019–2023-as tanácsi ülésein a következő állandó témák kerültek napirendre: 

- Barátné prof. dr. Hajdu Ágnes minden év első tanácsülésén köszöntötte az évfordulós 

szervezeteket. 

- szervezeti beszámolók, szervezeti költségvetések. A tagszervezetek többnyire időben elküldik a 

beszámolóikat, költségvetésüket, de a határidő betartása nem minden szervezetnek sikerül. 

- tagdíjak, taglisták, számlák kiállítása. Új kezdeményezés volt 2021 tavaszán a gazdasági ügyekről 

tartott megbeszélés, melyet a számlázás változása miatt tartottunk. A számlák kiállítása 

tagszervezeti feladat helyett a Titkárság feladata lett. 

- szervezeti kitüntetések (Fitz József-díj, MKE emlékérem, Év fiatal könyvtárosa, Füzéki István 

Emlékérem) 

- kompetencia konferenciák 

- vándorgyűlés 

- jogszabályok véleményezése 



- MKE Akadémia 

A tanács a következő időpontokban ülésezett: 

- 2019. 09. 27. (élő) beszámoló a székesfehérvári vándorgyűlésről. Az új tanácsi képviselők 

bemutatkozása. 

- 2019. 12. 12. (élő) Beszámoló a Hogyan alkalmazzuk az érdekérvényesítést és a marketinget a 

könyvtárban konferenciáról 2019. november 13. Az elnökségben napirendre került és 2019 őszén  

tárgyalt vándorgyűlési reformjavaslat ismertetése, megvitatása a tanácsban. A tanács javasolta a 

kisplenáris ülés elhagyását. 

- 2020. 02. 07. (élő) Az elnökséget Barátné Hajdu Ágnes és Kiss Gábor képviselte. Javaslatuk: 

korábban kezdődő kisplenáris ülés. Továbbra is indokoltnak tartják megtartását, ha van miről 

előadást tartani. A Fitz-díj munkabizottság megválasztása. Borkuti László (helyette később 

Zahuczky László) Buriánné Tarró Edit, Horváth Tamás, Német Szilvia, Sebestyénné Majchrowska 

Ewa, Somogyi Klára. 

- 2020. 09. 24. (Skype) A kulturális intézményekben foglalkoztatottak közalkalmazotti 

jogviszonyának átalakulásáról, valamint egyes kulturális tárgyú törvények módosításáról szóló 

előterjesztés MKE általi véleményezése. Újranyitás 2020 szakmai ajánlás. Megkezdődött az 

ellenőrző bizottság új elnökének megválasztásához a jelölési folyamat.  

- 2020. 12. 18. (Skype) Kihívások és kompetenciák – nemzetközi Youtube 

konferenciasorozat ismertetése. Beszámoló a decemberi MKE küldöttgyűlésről. 
- 2021. 02. 12. (Skype konzultáció adminisztratív és gazdasági ügyekről.) 

- 2021. 03. 19. (Skype)  

- 2021. 06. 04. (Skype) Beszámoló az online küldöttgyűlésről. Vándorgyűlés az online térben 

előkészítése. 

- 2021. 10. 01. (Skype) Beszámoló az online vándorgyűlésről, a 2022-es vándorgyűlés előkészítése 

- 2021. 12. 17. (Skype) 

- 2022. 02. 25. (Skype) A kaposvári vándorgyűlés szervezése. A 2021. évi LXXIX tv. – az ú.n. 

pedofil törvény tárgyában készült állásfoglalás ismertetése. 

- 2022. 05. 27. (Skype) Küldöttgyűlés, vándorgyűlés, kompetencia konferencia. 

- 2022. 09. 29. (Skype) Beszámoló a vándorgyűlésről, nemzetközi könyvfesztivál.  

- 2022. 12. 16. (Skype) Beszámoló a Könyvfesztiválról. Választás előkészítése. 

- 2023. 02. 08. (hibrid) Évfordulós szervezetek köszöntése. Akik online lettek köszöntve 2021-

2022-ben, most élőben is köszöntve lettek. Választási előkészületek. 

 

Megköszönöm a Tanács 4 éves munkáját, azt hogy egy előre senki által nem látott krízishelyzetet 

sikeresen meg tudtunk oldani. Kívánom, hogy a következő négy évben a tagszervezetek élete térjen 

vissza a megszokott kerékvágásba. Köszönet a jegyzőkönyvvezetőknek és -hitelesítőknek, 

Gerencsér Judit főtitkár asszonynak, a vándorgyűlések szervezőinek, a Fitz-bizottság tagjainak és az 

összes tanácsi képviselőnek. 

 

 

Budapest, 2023. május 3.  

 

 

Horváth Tamás 

MKE Tanács elnöke 


